
مهرانپور: 

استقلال در هر دو 
جام مدعی است

محمدرضــا مهرانپــور پیشکســوت 
اســتقلال در خصــوص بــرد ایــن 
بــل پــارس جنوبــی و  تیــم مقا
صعــود بــه مرحلــه نیمــه نهایــی 
جــام حذفــی پــس از شکســت 
در دربــی، گفــت: »بــه هــر حــال 
دربــی یــک بــازی حســاس اســت 
امــا بایــد باخت هــا را فرامــوش 
کنیــم و بــه فکــر آینــده باشــیم. 
عــدم نتیجه گیری ســپاهان مقابل 
ملــوان باعــث شــد امیدهــا زنــده 
بمانــد. اســتقلال بــا بــرد مقابــل 
پــارس جنوبــی جــم شــرایط خیلــی 
بهتــری پیــدا کــرد. مــا در دو جــام 
در کــورس هســتیم. هیــچ چیــز 
بــل پیش بینــی نیســت. هــم  قا
ــم  می توانیــم هــر دو جــام را بگیری
ــم هــر دو جــام را از  و هــم می توانی
دســت بدهیم. اســتقلال مسیر پر 
فــراز و نشــیبی داشــت. امیدواریــم 
تیــم بتوانــد بــا کســب جــام دل 
هــواداران را شــاد کنــد. فصــل 
خیلــی پرنوســانی داشــتیم امــا بــه 
هــر حــال مــردم منتظــر حداقــل 
یــک جــام از اســتقلال هســتند.« 
ــه نظــر  مهرانپــور در مــورد اینکــه ب
می رســد تبعــات روحــی شکســت 
در دربــی هنــوز در اســتقلال وجــود 
دارد، گفــت: »اســتقلال چیــزی را 
در لیــگ از دســت نــداده اســت. 
ز هنرهــای ســرمربی و  یکــی ا
کادرفنی مدیریت این روزهاســت 
ــا بتواننــد تیــم را خیلــی ســریع از  ت
نظــر روحــی ریــکاوری کننــد و بــه 
ــا  شــرایط قبلــی برگرداننــد. بــازی ب
پــارس جنوبــی موقعیــت خوبــی 
بــرای اســتقلال بــود تــا هــم نتیجــه 
بگیــرد و هــم از نظــر روحــی شــرایط 

بهتــری پیــدا کنــد.«
 

طاهری: استقلال 
منتظر دربی 

جام حذفی است
پرســت  سر  ، هــری طا بیــژن   
اســتقلال در خصــوص قرعــه ایــن 
تیم و تقابل با نساجی مازندران در 
جــام حذفــی گفــت: »هــر تیمــی کــه 
در ایــن مرحلــه حضــور دارد قطعــاً 
بــا شایســتگی بــه جمــع چهــار تیــم 
نهایــی راه یافتــه اســت. نســاجی 
تیــم ریشــه دار و باســابقه ای اســت 
و بــازی ســختی را مقابــل ایــن تیــم 
در حذفــی در پیــش خواهیــم 
داشــت.« طاهــری در خصــوص 
اینکــه اســتقلال تمایــل داشــت در 
ایــن مرحلــه بــا پرســپولیس بــازی 
کنــد ادامــه داد: »ایــن طبیعی اســت 
کــه بــرای جبــران مافــات شکســت 
لیــگ مقابــل پرســپولیس دوســت 
داشــته باشــیم بــا ایــن تیــم بــازی 
کنیــم. امیــدوارم هــر دو تیــم در 
ــا یــک  بازی هایشــان پیــروز شــوند ت
دربــی جــذاب را شــاهد باشــیم.« 
طاهــری در خصــوص برگــزاری 
دیــدار پرســپولیس مقابــل پیــکان 
در ورزشــگاه دســتگردی گفــت: 
»عدالــت می گویــد کــه ایــن بــازی 
در دســتگردی برگــزار شــود چــون 
مــا هــم مقابــل ایــن تیــم در همیــن 
ورزشــگاه بــه میــدان رفتیــم. حتــی 
بــازی پرســپولیس برابــر هــوادار در 
جــام حذفــی هم باید در دســتگردی 

باشــد.«

 zکارشناس

 در جلسه ساپینتو 
با چشمی و حسینی 

چه گذشت؟
یکی از اتفاقات ویژه 

تمرین روز یکشنبه 
استقلال صحبت های 

نسبتاً طولانی ریکاردو 
ساپینتو با سیدحسین 
حسینی و روزبه چشمی 

بود. کاپیتان های اول 
و دوم استقلال که از 

ابتدای فصل به عنوان 
دو بازیکن باتجربه تلاش 

زیادی برای حفظ روحیه 
برتری بازیکنان انجام 

دادند و حتی در مقاطعی 
مانع از اعتصاب بازیکنان 
به خاطر مشکلات شدند، 
حالا در سه هفته پایانی 

لیگ برتر هم نقش 
مهمی دارند. ریکاردو 

ساپینتو که اهمیت 
توجه به کاپیتان های 
تیمش را درک می کند 

بعد از برد استقلال مقابل 
پارس جنوبی و صعود به 

نیمه نهایی جام حذفی 
سیدحسین حسینی و 

روزبه چشمی را فراخواند 
و در جریان تمرین 

دیروز دقایقی با آنها 
به گفت و گو پرداخت. 
در این جلسه سرپایی 

سرمربی استقلال از 
کاپیتان ها خواست تا 

برای حفظ روحیه برتری 
تیم در سه هفته پایانی 
لیگ و جام حذفی تلاش 

کنند. ساپینتو به چشمی 
و حسینی هشدار داد 
از بازیکنان بخواهند 

مسابقات آینده را جدی 
بگیرند و در شرایطی 

که حتی هنوز شانس 
قهرمانی در لیگ هم 

دارند، برای کسب بهترین 
نتایج تلاش کنند.

 
 

ZOOM

استقلال

آغاز تمرینات

تمرینــات اســتقلال از امــروز دوبــاره آغــاز خواهــد شــد. بعــد از یــک روز 
تعطیلی که به تصمیم ســاپینتو اعمال شــد، تمرینات اســتقلال قرار اســت 
طبــق روال همیشــه برگــزار شــود. معمولاً ســاپینتو یــک روز بعــد از بازی ها 
را تعطیــل می کــرد امــا ایــن بــار او برنامه ریــکاوری را در نظــر گرفت و تمرین 
فــردای ریــکاوری را تعطیــل کرد که البته این تصمیــم حرفه ای تر از تصمیم 

قبلی او اســت.

محمد محبی

درانتظاربازگشت

ریــکاردو ســاپینتو از نمایــش محبی در بازی با پارس جم رضایت نداشــت. 
ســرمربی اســتقلال از عملکــرد ایــن بــازی دردربــی هــم چندان راضــی نبود 
امــا محبــی بازیکنــی اســت کــه ســرمربی اســتقلال به شــدت روی توانایــی 
او حســاب می کنــد و انتظــار دارد ماننــد روزهــای اوج درترکیــب اســتقلال 
بدرخشــد. محبــی قطعــاً مقابل صنعت نفــت درترکیب اصلی اســت و باید 

دوبــاره خــودش را به ســاپینتو ثابــت کند.

عارف غلامی

جدا می شود؟

استقلال برای فصل بعد قطعاً تغییراتی خواهد داشت و بازیکنان جدیدی 
بــه ترکیــب ایــن تیــم اضافــه خواهنــد شــد. درایــن میــان برخــی بازیکنــان 
نیــز از اســتقلال خواهنــد رفــت کــه ممکــن اســت عــارف غلامی نیــز یکی از 
بازیکنانــی باشــد کــه بعــد از پایان فصل این باشــگاه را تــرک کند. غلامی در 
هفته های اخیر نمایش قابل قبولی نداشــته و هواداران اســتقلال رضایت 

صددرصــدی از او ندارنــد.

از کمپ آبی
استقلال 4

ریــکاردو ســاپینتو به دلیــل شــور و حــرارت 
ن  میــا زود  پذیــرش خیلــی  وصف نا
هــواداران اســتقلال به محبوبیت رســید. 
مــرد پرتغالــی بــا وجــود پرخاشــگری های 
گاه و بیگاهــش در جریــان بازی هــای 
اســتقلال، از چشــم هــواداران ایــن 
باشــگاه نیفتــاد و حتــی بــه محبوبیتــش 

نیــز افــزوده شــد.
پیــش از اینکــه ســاپینتو بــا اســتقلال 
دســت همکاری بفشــارد، شــاید تصور بر 
ایــن بــود کــه ریکاردو به دلیل رفتارهایش 
در اســتقلال چنــدان دوام نیــاورد امــا 
برعکــس ایــن تصــورات رقــم خــورد و 
مــرد پرتغالــی بــه یــک چهــره جــذاب 

تبدیــل شــد.
ســاپینتو امــا بــا وجــود محبوبیتــی کــه 
بــه دســت آورده، آینــده ای نامعلــوم در 
باشــگاه اســتقلال دارد و روشــن نیســت 
کــه فصــل بعــد به عنــوان ســرمربی در این 
باشــگاه بــه فعالیــت ادامــه دهــد یا خیر؟!

مانــدن یــا نمانــدن ســاپینتو در اســتقلال 
بــا وجــود محبوبیتــش بــه چنــد عامــل 
بســتگی دارد و این طــور نیســت کــه مــرد 
پرتغالی را تحت هر شــرایطی برای فصل 

بعــد ســرمربی اســتقلال بدانیــم.
خــود ســاپینتو نیــز دربــاره تــداوم حضــور 
در اســتقلال ایــن اواخــر بــا سیاســت لــب 
به ســخن گشــوده و حتی ماتا دســتیارش 
نیــز در پاســخ بــه ایــن ســؤال کــه اســتقلال 
فصــل بعــد نیــز بــا ســاپینتو ادامــه خواهــد 
داد، پاســخ ابهام آمیــزی داده و هرگــز 
بــا قاطعیــت پیرامــون تــداوم حضــور در 
اســتقلال حرفــی بــه میــان نیاورده اســت.

اخیــراً نیــز ســاپینتو ایــن جملــه را بــه زبــان 
آورده: »امیــدوارم شــرایطی بــه وجــود آیــد 

کــه در اســتقلال بمانــم.«
آری، ســاپینتو خــود نیــز عمیقــاً دوســت 

دارد در استقلال بماند و به مربیگری در 
ایــن باشــگاه ادامــه دهــد اما بــه طور قطع 
اگــر باشــگاه اســتقلال خواهــان تــداوم 
همــکاری بــا او باشــد، ســاپینتو قطعــاً 
شــرایطی پیــش روی باشــگاه اســتقلال 

خواهــد گذاشــت.
در عیــن حــال نیــز خواســت و میــل 
باشــگاه اســتقلال بــرای ادامــه همــکاری 
ــده اســت.  ــا ســاپینتو بســیار تعیین کنن ب
شــاید مدیــران کنونــی باشــگاه اســتقلال 
بــرای آرام تــر کــردن حــال و هــوای درونــی 
تیــم سیاســت خــود را ادامــه همــکاری بــا 
ســاپینتو عنــوان کــرده و در مصاحبه هــای 
خــود حتــی بــه ماجــرای گرفتــن لیســت 
از ایــن مربــی اشــاره کننــد امــا آنهــا کــه بــا 
معــادلات پشــت پــرده اســتقلال آشــنایی 
دارنــد، نیــک می داننــد کــه ایــن تیــم 
مدیریتــی دوام چندانــی در باشــگاه 
اســتقلال نخواهــد داشــت و تغییــرات در 
آینــده ای نــه چنــدان دور اتفــاق خواهــد 
افتــاد و آنــگاه سیاســتگذاران جدیــد 
باشــگاه اســتقلال بایــد دربــاره آینــده 
کاری ســاپینتو نظــر بدهنــد، ولــو اگــر ایــن 
مربــی راضــی بــه تــداوم حضــور در ایــن 

باشــگاه باشــد.
مؤلفــه مهم تــر کــه در ادامــه همــکاری 
ســاپینتو بــا باشــگاه اســتقلال نقــش 
اساســی خواهــد داشــت، موفقیــت در 
فصــل جــاری اســت. تکلیــف ســاپینتو 
بــا اســتقلال در لیــگ برتــر و جــام حذفــی 
هنــوز مشــخص نیســت و بــه طــور قطــع 
اگــر ایــن مربــی بتوانــد یکــی از جام هــای 
باقی مانده را به دست آورد، بدون تردید 
ــا هــر سیاســتی  مدیــران آتــی اســتقلال ب
یــت و تمدیــد  به دنبــال جلــب رضا
قــرارداد او خواهنــد بــود بــه ایــن دلیــل 
کــه دســتیابی بــه جــام قهرمانــی حتــی در 
حذفــی فشــار را از ناحیــه هــواداران روی 
مدیــران اســتقلال بــرای تمدیــد قــرارداد 
ایــن مربــی گســترش خواهــد داد امــا اگــر 
ســاپینتو جامــی نگیــرد، حتــی هــواداران 
اســتقلال کــه بــا علاقه منــدی دربــاره 
ســاپینتو حــرف می زننــد، بــا تردید نســبت 
بــه ادامــه همــکاری مربــی محبــوب خــود 

ــچ  ــد نگریســت و هی ــا اســتقلال خواهن ب
بعیــد نیســت کــه حامیــان او بــه طــرز 
شــگفت انگیزی بعــد از ثبــت ناکامــی 

ریــزش کنــد.
بــه هــر حــال ســاپینتو اگــر مایــل بــه ادامــه 
همکاری با اســتقلال باشــد، باید نســبت 
بــه موفقیت هــای احتمالــی در آینــده 
بســیار جدی باشــد. گرچه وضعیت مالی 
اســتقلال نیــز آنچنــان رو بــه راه نبــوده و 
مشــکلاتی را بــرای ریــکاردو بــه وجــود 
آورده و این مربی همواره دست بالاتری 
نســبت بــه مدیــران باشــگاه اســتقلال 
داشــته اســت امــا واقعیــت ایــن اســت که 
در همیــن شــرایط بحرانــی نیــز ســاپینتو 
اگر بخواهد حرف خود را در اســتقلال به 
کرســی بنشــاند باید از لحاظ نتیجه گیری 
عملکــرد مطلوبــی از خــود بــه جــا بگــذارد 

و دســت کم یــک جــام بــه دســت آورد.

ساپینتوی بدون جام حامیانش را از دست می دهد؟

جام بگیر و بمان

 zگزارش

پرونده های مالی باشگاه استقلال با 
طرف های خارجی به گونه ای بسته شده 
که باشگاه استقلال وام بسیار هنگفتی 
را دریافت کرده و درسال های آتی باید 
این وام را که گفته می شود در حدود 200 
میلیارد تومان است را با سود قابل توجهی 

پرداخت کند.
شتن  ا ند لیل  به د ل  ستقلا ا ه  شگا با
دارایی های مالی کافی و به جا گذاشتن 
بدهی های مالی متعدد در سال های 
متمادی عملاً به یک باشگاه ورشکسته 
تبدیل شد و به طور متناوب در هر فصل 

بدهی های بزرگی را به جا می گذارد و 
با گرفتن چنین  مشخص نیست که 
وام سنگینی چه سرنوشتی در انتظار 
مدیران آینده استقلال باشد. مدیران 
کنونی باشگاه استقلال بعد از دریافت وام 
سنگین برای پرداخت بدهی استراماچونی 
نه ای به خود  چنان ژست پیروزمندا
گرفته اند که شنونده تصور می کند وام 
اخذ شده قرار است هزینه زیرساخت های 
این باشگاه شود و درآینده سودی بابت 
دریافت این وام به باشگاه استقلال تعلق 
بگیرد اما تمام پول های دریافت شده به 

حساب طلبکاران واریز شده است.
هرچند که حجت کریمی، سرپرست 
کنونی باشگاه استقلال نقشی در به 
جا ماندن بدهی استراماچونی و دیگر 

طلبکاران خارجی ندارد اما پر واضح 
است که این شیوه عبور از چالش های 
مالی مدیران آینده باشگاه استقلال را 
با مشکلات عدیده مواجه خواهد کرد و 
چه بهتر بود که کریمی بعد از اخذ وام و 
واریز آن به حساب طلبکاران برای آگاهی 
هواداران هم که شده اعلام می کرد که 
راه بازپرداخت چنین وام کلانی چیست 
و باشگاه استقلال چه طور و با چه ابزاری 
می تواند این بدهی سنگین را پرداخت 

کند؟
درسال های حیات استقلال بخصوص از 
زمانی که لیگ برتر حرفه ای شد، باشگاه 
استقلال هیچ گاه به درجه سود آوری مالی 
نرسید و تردیدی نیست که ادامه چنین 
روندی منجر به گرفتن وام های بیشتر در 

سال های آینده خواهد شد تا بدهی های 
به جا مانده حاصل از دریافت همین وام 

اخیر پرداخت شود.
دخل و خرج باشگاه استقلال در سال های 
حیات خود هرگز با هم جور نبوده و 
مدیران این باشگاه همواره در نقل 
وانتقالات بیشتر از بنیه مالی باشگاه 
هزینه کرده اند. مدیران ادواری استقلال 
برای اینکه خود را میان هواداران استقلال 
محبوب تر جلوه دهند با جذب بازیکنان 
گران قیمت و گرفتن عکس های یادگاری 
آن چنانی همواره در تلاش بودند خود را 
تافته ای جدا بافته در نقل و انتقالات جا 
بزنند در حالی که سلسله اقدامات آنها 
در سال های طولانی جز به جا گذاشتن 
بدهی های مالی سنگین به بازیکنان و 

مربیان داخلی و خارجی محصول دیگری 
برای این باشگاه به همراه نداشته است.

در شرایط فعلی نیز هیچ امیدی وجود 
ندارد که باشگاه استقلال بتواند وام های 

دریافتی را با درآمد زایی پرداخت کند 
ه  چون عملاً مسئولان کنونی باشگا
استقلال هیچ راهکاری برای درآمد زایی 

پیش رو ندارند.

وام های میلیاردی بلای جان مدیر بعدی

 استقلال؛ ابربدهکار لیگ بیست و سوم

 zیادداشت

حمیدرضا عرب
روزنامه نگار
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 تکلیف ساپینتو با 
استقلال در لیگ برتر 

و جام حذفی هنوز 
مشخص نیست و 

به طور قطع اگر این 
مربی بتواند یکی از 

جام های باقی مانده 
را به دست آورد، 

بدون تردید مدیران 
آتی استقلال با هر 
سیاستی به دنبال 

جلب رضایت و تمدید 
قرارداد او خواهند 

بود

  جعفر برزگر
روزنامه نگار


